
devenit atât de preţios şi cum, la 
Craiova, există acum destule între
bări legate de viitorul teatrului  şi de 
cel care va conduce institutia, în locul 
unui interviu de rutină am preferat 

să-I las pe .,meşter" să-şi spună gân
durile despre această nouă întâlnire 
cu Goldoni. .,Da, din nou Goldoni, 
după ce am pus în scenă tot aici 
Slugă la doi stăpâni, iar la Cluj şi 
Bucureşti, spectacolele cu Doi ge
meni veneţieni. De altfel, am hotărît 
să fie ultima mea întâlnire cu Gol
doni. Poate din cauza asta am şi ales 
un text cu care mă pot înfrunta, cu 
care mă pot juca, rescri indu-1 mereu, 
reinventându-1, adăugând unele 
scene şi situaţii d in Gâlcevile din 
Chioggia, ba chiar şi un monolog din 
Pirandello, la jocul actorului  cu ma
rioneta. Prezenţa acestor păpuşi, 
uşor groteşti, lugubre, ca şi a măş
tilor, cere un plus de efort creator din 
partea intepreţilor, ceea ce se potri
veşte cu una d intre preocupările 
mele şi ne pune pe toţi în situaţia de 
a căuta soluţii, de a învăţa împreună. 
Decorul, cum vezi, pare bizar, ca şi 
personajele, căci veneţieni i  sunt 
bizari, dar, în orice caz, nu este o 
ambianţă prin excelenţă comică. 
Pentru că şi din aceste bârfe sau in
trigi, care au hazul lor, nemuritor, se 
poate naşte câteodată seismul, se ţes 
marile conflicte, diza·rmonia, cataclis
mul .  Vezi ce se întâmplă şi prin unele 
teatre de la noi, nu-i aşa? Comicul de 
caracter si situatii, să-i zicem tradi
ţional, se împ ieteşte cu umorul 
absurd, cu puţin mister, fapt care 
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poate trezi şi el interesul publicului 
de astăzi. Am constatat-o, de altfel, si 
la Piatra Neamţ, în spectacolu l  c'u 
Crima din strada Lourcine, dar şi aici, 
cu Slugă la doi stăpâni. Sper să fie un 
spectacol la fel de bun ca şi celelalte 
montate la Craiova, mai ales că, asa 
cum spuneam, este ultimu l  meu 
Goldoni. Proiecte? Voi reveni în scurt 
timp la Teatrul Maghiar din Cluj, pen
tru un spectacol cu Aşa este (dacă vi 
se pare) de Pirandello, în altă în
făţişare decât aceea de pe scena 
craioveană, dar tot cu Magda Stief în 
rolu l  pe care 1-a jucat cu brio la 
Craiova. Mai departe, Dumnezeu ştie! 
Regret că a rămas în fază de proiect 
acel Hamlet cu Horatiu Mălăele în 
rolu l  titular. Şi când un proiect de 
acest fel se amână prea mu lt, se 
pierde şi ceva din entuziasmul, din 
energia care 1-a conceput, nu-i  aşa? 
Iar nesiguranţa asta din teatre, criza 
financiară sau atmosfera nu tocmai 
prielnică unor colaborări sunt greu 
de învins. Până la proiecte, însă, 
aştept cu nerăbdare premiera cra
ioveană şi întâlnirea cu publicul din 
Bucureşti, la Festivalul Naţional de 
Teatru, în care vom veni cu Slugă la 
doi stăpâni. La final de mi leniu pot 
spune că, cel puţin faţă de Goldoni, 
mi-am făcut datoria." 

Ion Parhon 

judeţeni ; prelişti cu nemiluita stăteau odinioară în calea 
tinerilor dornici să devină actori. Locurile puţine, 
maldărul de .,aprobări", necesitatea evidenţierii 

în mega-spectacolele .,Cântări i României", obscure 
jocuri de interese au izbutit, adesea brutal. să dea de-a 
berbeleacul mulţi aspiranţi nu fără justificare la gloria 
artistică. Imediat după 1 989, lucrurile dădeau semne că 
o iau pe calea cea bună. A sporit numărul de locuri la 
facultăţile din Bucureşti şi Târgu-Mureş, s-au reînfi inţat 
la laşi şi Cluj şcolile de teatru care, după un început 
timid, par a-şi fi găsit cadenţa. Chiar şi unele universităţi 
particulare au dovedit că pot să pregătească actori apţi 
pentru performanţă. Dar, după cum ne stă în fire nouă, 
românilor, şi-a făcut şi aici apariţia nemăsura . .,Universi
tăţi le judeţene", asupra prol iferării cărora atrăgea 
atenţia savantu l George Emil  Palade, nu i-au u itat nici 
pe cei dornici să se vadă actori cu diplomă. Livrându-se 
tot felu l  de explicaţii generate de un patriotism local 
prost înţeles ş i  de interese politice, s-au obţinut 
aprobări pentru înfiinţarea unor clase de actorie în 
oraşe care nici măcar nu d ispun de un teatru profesio
nist de cal itate, în stare să le dea învăţăceilor şansa 
minimă de a vedea spectacole bune. Căci despre profe
sori adevăraţi ori dotări reale nici nu poate fi vorba. 

Povestea pare însă fără sfârşit. Cu o rapiditate uluitoare 
şi cu o uşurinţă înspăimântătoare, în această vară, cu 
vreo două săptămâni înainte de a începe examenele de 
admitere, într-un mare oraş din vestul ţării a mai apărut 
o scoală de teatru. Vreo doi-trei actori dornici să se 
împăuneze cu grade universitare şi-au descoperit brusc 
vocaţia didactică şi se antrenează cu asiduitate spre a 
deveni .,maeştri", fără să se întrebe măcar o clipă dacă 
pot acoperi totalitatea. discipl inelor din curriculum. 
Şchioapătă ele şi catedrele de vorbire de la facultăţile 
vechi, aşa încât mi-e teamă chiar şi numai să mă gân
desc cum stau lucrurile pe la cele noi. Cine s-a putut 
specializa în două luni în Istoria teatrului şi cine a 
devenit specialist în mişcare scenică? Dar cine vor fi stu
denţii? Cei respinşi prin alte părţi şi care până mai ieri ar 
fi fost admişi cu greu până şi la Şcoala populară de artă? 
Odinioară, actorii cu merite erau răsplătiţi cu tit lul de 
.,artist al poporului". Am frisoane la gândul că foarte 
curând se va institui, fie şi neoficial. titlu l  de .,artist al 
judeţu lu i", spre a-i desemna pe acei posesori de 
diplomă universitară cu care instituţiile ce vor face 
greşeala de a-i angaja nu vor pleca în turneu nici până 
în judeţul vecin ... 

Mircea Morariu 
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